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     Protokół nr 6/19 
z posiedzenia  

Komisji Edukacji, Kultury i Sportu 
Rady Miasta Kędzierzyn-Koźle 

w dniu 21 maja 2019 r. 
 
 

Ad 1. 
Otwarcie posiedzenia i stwierdzenie prawomocności obrad. 
Otwarcia posiedzenia (godz. 16.00), stwierdzenia prawomocności obrad i powitania członków 
komisji dokonał przewodniczący komisji Andrzej Kopacki. Przewodniczący stwierdził, że 
zostało osiągnięte kworum oraz, że obrady Komisji Edukacji, Kultury i Sportu Rady Miasta 
Kędzierzyn-Koźle są prawomocne. W chwili stwierdzania prawomocności obrad, na sali 
przebywało 6 radnych (lista obecności radnych w załączeniu do protokołu). W trakcie komisji 
doszli pozostali radni. Obrady rozpoczęto 21 maja 2019 o godz. 16:00, a zakończono o godz. 
19:19 tego samego dnia. I część posiedzenia o godz. 16:00 odbyła się w Muzeum Ziemi 
Kozielskiej w  organizacji przy ul. Kraszewskiego 5 B w Kędzierzynie-Koźlu) Wizyta w 
Muzeum Ziemi Kozielskiej (ocena postępu prac budowlanych na Wzgórzu Zamkowym) oraz 
ul. Filtrowa (wieża ciśnień). II część posiedzenia ok. godz. 17:00 odbyła  się w sali obrad 
Urzędu Miasta. Obrady miały miejsce w sali Urzędu Miasta (pok. 229).  

W posiedzeniu wzięło udział 8 członków. Obecność członków komisji – wg załączonej listy 
obecności. 

Ponadto w posiedzeniu uczestniczyli: 
1. Wojciech Jagiełło - II Zastępca Prezydenta Miasta Kędzierzyn-Koźle ds. oświatowych  

i społeczno-gospodarczych;  
2. Joanna Hariasz - Skarbnik Miasta; 
3. Beata Kaczyńska-Pogwizd - kierownik Wydziału Kultury, Sportu i Turystyki; 
4. Bożena Jankowska – kierownik Wydziału Oświaty i Wychowania; 
5. Izabela Migocz –dyrektor Miejskiej Biblioteki Publicznej w Kędzierzynie-Koźlu,  
6. Piotr Gabrysz - dyrektor Miejskiego Ośrodka Kultury w Kędzierzynie-Koźlu, 
7. Zenona Kuś – dyrektor Miejskiego Ośrodka Sportu i Rekreacji w Kędzierzynie-Koźlu, 
8. Ewa Krahl - dyrektor Zespołu Obsługi Oświaty i Wychowania w Kędzierzynie-Koźlu; 
9. Kamila Bieńkowska- kierownik Wydziału Inwestycji, remontów i Eksploatacji.   
10. Jarosław Makowski - dyrektor Muzeum Ziemi Kozielskiej w organizacji  
 
Ad 2.  
Przyjęcie porządku obrad.  
 
1. Otwarcie posiedzenia i stwierdzenie prawomocności obrad. 
 (I część posiedzenia o godz. 16:00 odbędzie się w Muzeum Ziemi Kozielskiej w 
 organizacji przy ul. Kraszewskiego 5 B w Kędzierzynie-Koźlu)  
 Wizyta w Muzeum Ziemi Kozielskiej (ocena postępu prac budowlanych na Wzgórzu 
 Zamkowym) oraz ul. Filtrowa (wieża ciśnień).  
 (II część posiedzenia o godz. 17:00 miała już miejsce  w sali obrad Urzędu Miasta) 

2. Przyjęcie porządku obrad. 
3. Opinia komisji do sprawozdania z wykonania budżetu miasta za 2018 rok w zakresie 

działania komisji oraz sprawozdań rocznych z wykonania planów finansowych 
samorządowych instytucji kultury za rok 2018.  
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4. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie wyrażenia zgody na przystąpienie Gminy 
Kędzierzyn-Koźle do realizacji proj. pn.: ,,Podniesienie jakości edukacji przedszkolnej w 
Kędzierzynie-Koźlu. Etap II” w ramach podziałania 9.1.3 Wsparcie edukacji 
przedszkolnej Regionalnego Programu Operacyjnego Województwa Opolskiego 2014-
2020.   

5. Sprawozdanie z realizacji Gminnego Programu Opieki nad Zabytkami miasta  
Kędzierzyn-Koźle na lata 2017-2020 (sprawozdanie obejmuje okres 2 lat, tj. lata 2017-
2018). 

6. Planowana organizacja klas sportowych na rok szkolny 2019/2020. 
7. Sprawy bieżące i wolne wnioski. 
8. Zakończenie obrad. 
 
Przewodniczący komisji Andrzej Kopacki zaproponował rozszerzenie porządku obrad o 
przyjęcie protokołu nr 5/19. Radny Michał Nowak zaproponował wniosek o wprowadzenie 
do porządku obrad- projektu uchwały w sprawie nadania nazwy skwerowi na osiedlu Zachód.  
 
Głosowano wniosek w sprawie: 
Michała Nowaka o poszerzenie proponowanego porządku obrad o projekt uchwały w sprawie 
nadania nazwy skwerowi na osiedlu Zachód oraz przyjęcie protokołu nr 5/19.  
 
Wyniki głosowania 
ZA: 8, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 
 
Wyniki imienne: 
ZA (8) 
Hanna Białas, Katarzyna Dysarz, Grażyna Filipowicz , Andrzej Kopacki , Jacek Król, 
Katarzyna Kukolka-Bogocz, Michał Nowak, Ireneusz Wiśniewski 
 
porządek po zmianach przedstawia się następująco: 
 
3. Przyjęcie protokołu nr 5/19 z dnia 23 kwietnia 2019 r. 
4. Opinia komisji do sprawozdania z wykonania budżetu miasta za 2018 rok w zakresie 

działania komisji oraz sprawozdań rocznych z wykonania planów finansowych 
samorządowych instytucji kultury za rok 2018.  

5. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie wyrażania zgody na przystąpienie Gminy 
Kędzierzyn-Koźle do realizacji pn.: ,,Podniesienie jakości edukacji przedszkolnej w 
Kędzierzynie-Koźlu. Etap II” w ramach podziałania 9.1.3 Wsparcie edukacji 
przedszkolnej Regionalnego Programu Operacyjnego Województwa Opolskiego 2014-
2020.   

6. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie nadania nazwy skwerowi zlokalizowanego 
w Kędzierzynie-Koźlu na osiedlu Zachód. 

7. Sprawozdanie z realizacji Gminnego Programu Opieki nad Zabytkami miasta  
Kędzierzyn-Koźle na lata 2017-2020 (sprawozdanie obejmuje okres 2 lat, tj. lata 2017-
2018). 

8. Planowana organizacja klas sportowych na rok szkolny 2019/2020. 
9. Sprawy bieżące i wolne wnioski. 
10. Zakończenie obrad. 
 
 
Ad 3.  
Przyjęcie protokołu nr 5/19 z dnia 23 kwietnia 2019 r. 
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Przewodniczący komisji Andrzej Kopacki poinformował, że protokół nr 5 został wysłany 
wszystkim członkom komisji na pocztę elektroniczną oraz został zamieszczony na portalu 
eSesja. Nikt nie wniósł uwag do tego materiału. Zapytał, czy obecnie ktoś zgłasza jakieś 
zastrzeżenia do projektu protokołu nr 5/19. Wobec ich braku, poddał pod głosowanie protokół 
nr 5 z dnia 23 kwietnia 2019 r. 
Głosowano w sprawie: 
Przyjęcie protokołu nr 5/19 z dnia 23 kwietnia 2019 r. 
Wyniki głosowania 
ZA: 8, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 
Wyniki imienne: 
ZA (8) 
Hanna Białas, Katarzyna Dysarz, Grażyna Filipowicz , Andrzej Kopacki , Jacek Król, 
Katarzyna Kukolka-Bogocz, Michał Nowak, Ireneusz Wiśniewski 
Komisja jednogłośnie pozytywnie (8 głosów ,,za") zaopiniowała  protokół nr 5/19.  
 
Ad 4. 
Opinia komisji do sprawozdania z wykonania budżetu miasta za 2018 rok w zakresie 
działania komisji oraz sprawozdań rocznych z wykonania planów finansowych 
samorządowych instytucji kultury za rok 2018 (sprawozdanie  Nr. Or.0711.9.2019, uchwała 
Nr 125/20019 z dnia 26 kwietnia 2019 r. Składu Orzekającego Regionalnej Izby 
Obrachunkowej w Opolu - stanowi załącznik do nin. protokołu).  
 
Przewodniczący komisji Andrzej Kopacki poinformował o pozytywnej opinii Regionalnej 
Izby Obrachunkowej (uchwała Nr 125/20019 z dnia 26 kwietnia 2019 r. Składu Orzekającego 
Regionalnej Izby Obrachunkowej w Opolu ) do wykonania budżetu miasta za 2018 r. 
Otworzył dyskusję w tym temacie. 
 
Radna Katarzyna Dysarz wskazała potrzebę podniesienia płac dla pracowników administracji 
i obsługi szkół (chodzi o wyłączenie kwoty dot. wysługi lat z pensji minimalnej).W związku z 
reformą oświaty zapytała czy nastąpił wzrost finansów na potrzeby oświaty. Czy są jeszcze 
planowane pewne działania reorganizacyjne, by zminimalizować koszty dot. funkcjonowania 
oświaty.  
 
Bożena Jankowska wyjaśniła, że koszty związane z reformą oświaty były ponoszone już w 
2017 r. W MEN można się było starać o zwrot poniesionych na ten cel nakładów, lecz żadne 
wydatki gminne nie kwalifikowały się do zwrotu. Aby zmniejszyć koszty, Wydział Oświaty 
liczy każdą godzinę. Nie zgadza się z niektórymi propozycjami dyrektorów szkół. Muszą 
jednak doposażyć w sprzęt pracownie fizyczne, chemiczne i biologiczne. Na os. Azoty są 
mało liczne klasy, które generują koszty. Najbardziej kosztowne są pensje dla nauczycieli 
mianowanych i dyplomowanych. Stażystów jest bardzo mało. Dodała, że nie ma chętnych do 
pracy w zawodzie nauczyciela. Nawet dobrzy nauczyciele odchodzą z zawodu.  
 
Radna Katarzyna Dysarz zapytała czy przedszkole w Kłodnicy będzie oddane do użytku w 
terminie, prosi o wszystkie informacje w tym zakresie.  
 
Kamila Bieńkowska - kierownik Wydziału Inwestycji, Remontów i Eksploatacji, wyjaśniła, 
że umowa budowlana jest do końca lipca, lecz odnotowano opóźnienia w stosunku do 
harmonogramu. Obecnie nie jest w stanie określić terminu otwarcia. Umowa została zawarta  
na kwotę ponad 4 mln 256 tys. zł, lecz wykonawca informuje o dodatkowych robotach, które 
wpłyną na termin zakończenia i wzrost kosztów przedsięwzięcia.  
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Radny Jacek Król zapytał o inwestycje w placówkach oświatowych i terminy ich realizacji. 
 
Kierownik Kamila Bieńkowska wyjaśniła, że trwa termomodernizacja budynku PSP nr 19. 
Okazało się, iż konieczna w przypadku tej placówki jest przebudowa sieci wodociągowej, 
która nie wchodziła w zakres umowy podstawowej. Zlecono więc wykonanie dokumentacji. 
Nowe okoliczności mogą opóźnić termin zakończenia robót, który pierwotnie wyznaczono na 
połowę sierpnia.  
 
Jacek Król w związku z zakończeniem nauki ostatnich klas gimnazjum, zapytał o termin 
zakończenia roku oraz co się stanie z obiektami pozostającymi po gimnazjach wygaszonych 
w sposób całkowity, a także z placówkami - zespołami szkół, w których funkcjonowała część 
gimnazjów.  
 
Bożena Jankowska wyjaśniła, że w roku szkolnym 2018/2019 funkcjonowały 23 oddziały III 
klas gimnazjów. Te klasy zakończą edukację 19 czerwca. 
 
W tym roku trzy gimnazja funkcjonują w dwóch budynkach:  
1) PSP nr 11, która wchłonęła PG nr 3;  
2) PSP nr 6, która wchłonęła PG nr 4; 
3) PSP nr 12, która wchłonęła PG 1. 
 
Szczegółowo wyjaśniła plany związane z budynkami: W PSP nr 11, która wchłonęła PG nr 3 
trwa remont parteru oraz I pietra, na rzecz ŚDS „Promyczek”. Natomiast II piętro jest 
niezagospodarowane, ale jak zajdzie potrzeba, to na II piętrze, będą mogły odbywać się 
dodatkowe zajęcia. Obiektem zarządza dyrektor szkoły. Jest to jakaś alternatywa, gdyby 
wszyscy uczniowie nie pomieścili się w budynku PSP nr 11.  
 
Jacek Król zapytał, czy w związku z tym uczniowie będą w czasie przerwy przemieszczać się 
z jednego do drugiego budynku? 
 
Bożena Jankowska wyjaśniła, że  zorganizuje to dyrektor szkoły, ale wyraziła nadzieję, że nie 
zajdzie taka potrzeba. Jeśli chodzi o dawny budynek PG nr 1, to PSP nr 12 nadal będzie go 
użytkować. Będą w nim miały zajęcia klasy 7 i 8.  
W przypadku dawnego budynku PG nr 6, pomieszczenia użytkować będą kl.4-6, natomiast w 
starym budynku przy ul. Stalmacha będą klasy 1-3.  
 
Jacek Król  zapytał o pomysł na zagospodarowanie budynku po PSP nr 6. 
  
Bożena Jankowska nie zdołała odpowiedzieć na to pytanie.  
  
Jacek Król zapytał o kadrę pedagogiczną, w związku z odejściem ze szkół dużej ilości 
uczniów.  
 
Bożena Jankowska wyjaśniła, że kilku nauczycieli przechodzi na emeryturę, kilkunastu 
nauczycielom zostaje zmniejszony etat, ale od września - kiedy wpłyną orzeczenia  
o niepełnosprawności - można będzie uzupełnić im etaty. Na dodatkowy etat nauczyciele 
mogą liczyć w szkołach zawodowych i średnich. W tych szkołach będą podwójne roczniki, na 
dodatkową umowę. Jedynie 6 lub 7 nauczycieli w skali całego miasta utraci pracę. Dokładne 
dane przekaże członkom komisji w czerwcu. 
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Jacek Król w związku z problemami technicznymi z mikrofonem, zwrócił się do 
Przewodniczącego Rady Miasta o wydanie stosownej dyspozycji w kwestii przeglądu 
technicznego sprzętu. 
 
Jacek Król zapytał też o losy pozostałych pracowników oświaty.  
 
Bożena Jankowska wyjaśniła, że nikt z pracowników administracji i obsługi szkół nie traci 
pracy, a wielu z nich nabywa prawa emerytalne. Dojdzie co najwyżej do przepływu kadry 
pomiędzy placówkami - wyjaśniła kierownik.  
 
Jacek Król nawiązał do słów radnej Katarzyny Dysarz, która wskazała na potrzebę 
podniesienia płac pracownikom administracji i obsługi szkół. Propozycja wyłączenia kwoty 
dot. wysługi lat z pensji minimalnej, jest forsowana przez radną Katarzynę Dysarz.  
 
Przeprowadzono już spotkanie z przedstawicielami pracowników oświaty i obsługi. Również 
członkowie komisji zostali poinformowani, że jest zaledwie kilku nauczycieli stażystów, a 
większość stanowią nauczyciele dyplomowani, posiadający najwyższe uposażenie. Radny 
uważa więc, że największy problem płacowy nie dotyczy kadry nauczycielskiej z 
najwyższym uposażaniem. Radny Król wyjaśnił zatem, że również przychyla się do 
propozycji wyłączenia kwoty dot. wysługi lat z pensji minimalnej, forsowany przez radną 
Katarzynę Dysarz. Uważa, że tym pracownikom należy pomóc.  
 
Bożena Jankowska wyjaśniła, że nie ma wpływu na te środki. Symulacja podniesienia pensji 
o 5%, oznaczałaby wzrost nakładów o około 600 tys. zł rocznie. Trwają analizy. Ostateczna 
decyzja w tym względzie należy do Prezydent Miasta.  
   
Wobec wyczerpania dyskusji, przewodniczący komisji Andrzej Kopacki poinformował o 
przystąpieniu do głosowania.  
 
Głosowano w sprawie: 
Opinia komisji do sprawozdania z wykonania budżetu miasta za 2018 rok w zakresie 
działania komisji oraz sprawozdań rocznych z wykonania planów finansowych 
samorządowych instytucji kultury za rok 2018.  
 
Wyniki głosowania 
ZA: 5, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 3, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 
Wyniki imienne: 
ZA (5) 
Hanna Białas, Katarzyna Dysarz, Andrzej Kopacki , Michał Nowak, Ireneusz Wiśniewski 
WSTRZYMUJĘ SIĘ (3) 
Grażyna Filipowicz , Jacek Król, Katarzyna Kukolka-Bogocz 
 
Komisja stosunkiem głosów: 5 ,,za”, 3 ,,wstrzymujące się”, przy braku głosów 
,,przeciwnych”, pozytywnie zaopiniowała sprawozdanie z wykonania budżetu miasta za 2018 
rok w zakresie działania komisji oraz sprawozdań rocznych z wykonania planów finansowych 
samorządowych instytucji kultury za rok 2018. 
 
Ad 5.  
Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie wyrażenia zgody na przystąpienie Gminy 
Kędzierzyn-Koźle do realizacji projektu pn.: ,,Podniesienie jakości edukacji przedszkolnej  
w Kędzierzynie-Koźlu. Etap II” w ramach podziałania 9.1.3 Wsparcie edukacji przedszkolnej 
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Regionalnego Programu Operacyjnego Województwa Opolskiego 2014-2020. 
(projekt uchwały stanowi załącznik do nin. protokołu). 
 
Przewodniczący komisji Andrzej Kopacki otworzył dyskusję w sprawie. Dodał, że w tym 
przypadku chodzi o pozyskanie funduszy zewnętrznych.  
 
Jacek Król zapytał o zakres pierwszego etapu projektu oraz jego wartość.  
 
Bożena Jankowska wyjaśniła, że pierwszy etap konkursu trwał dwa lata, zakończy się w 
czerwcu br., a wszystkie pieniądze zostały wydane zgodnie z planem. Wartość projektu to 
kwota 1 mln 800 tys. zł. Gmina dopłaciła 15% wartości projektu. Za pozyskane pieniądze 
nauczyciele zostali przeszkoleni, a dzieci miały wiele zajęć dodatkowych. Ponadto zakupiono 
pomoce dydaktyczne. Obecnie jest możliwość pozyskania ponad 2 milionów 300 tys. złotych.  
 
Przewodniczący komisji Andrzej Kopacki podkreślił, że projekt dobrze służy społeczności 
lokalnej i poddał go pod głosowanie: 
Głosowano w sprawie: 
Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie wyrażenia zgody na przystąpienie Gminy 
Kędzierzyn-Koźle do realizacji projektu pn.: ,,Podniesienie jakości edukacji przedszkolnej w 
Kędzierzynie-Koźlu. Etap II” w ramach podziałania 9.1.3 Wsparcie edukacji przedszkolnej 
Regionalnego Programu Operacyjnego Województwa Opolskiego 2014-2020. 
 
Wyniki głosowania 
ZA: 8, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 
Wyniki imienne: 
ZA(8) 
Hanna Białas, Katarzyna Dysarz, Grażyna Filipowicz , Andrzej Kopacki , Jacek Król, 
Katarzyna Kukolka-Bogocz, Michał Nowak, Ireneusz Wiśniewski 
 
Komisja jednogłośnie pozytywnie (8 głosów ,,za") zaopiniowała ww. projekt uchwały.  
 
Ad 6. 
Sprawozdanie z realizacji Gminnego Programu Opieki nad Zabytkami miasta  
Kędzierzyn-Koźle na lata 2017-2020 (sprawozdanie obejmuje okres 2 lat, tj. lata 2017-2018). 
(sprawozdanie stanowi załącznik do nin. protokołu). 
 
Przewodniczący komisji Andrzej Kopacki otworzył dyskusję w sprawie. Zapytał o plany 
inwestycyjne nowego właściciela kamienicy znajdującej się przy ul. 
Łukaszewicza/Żeromskiego oraz budynku sąsiadującego z obiektami należącymi do sądu.  
 
Marek Paneth wyjaśnił, że Rząd RP wydał tzw. ,,specustawę” dot. pomocy w realizacji zadań 
na cele mieszkaniowe. Dla obiektów przeznaczonych na potrzeby zabudowy mieszkaniowej,  
umożliwia ona działania w trybie specjalnym, omijającym długotrwałe procedury wynikające 
z miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego miasta. Dotyczy to m.in. budynków 
dawnej jednostki wojskowej i wspomnianej wcześniej kamienicy przy ul. 
Łukaszewicza/Żeromskiego. Rada Miasta wyraziła już w drodze uchwały zgodę na te 
działania. Jest to nowa ustawa, która posiada wiele niedociągnięć. Wojewoda opolski złożył 
uwagi do podjętej już uchwały RM, zwracając się o kolejne dokumenty. Trwają prace i 
uzgodnienia z wojewodą opolskim oraz właścicielami nieruchomości. 
 
Przewodniczący komisji Andrzej Kopacki dopytał, czy uwagi wojewody dotyczą uchwały 
dot. jednostki wojskowej?  
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Marek Paneth wyjaśnił, że tak. Urząd miasta jest w trakcie wyjaśniania uwag zgłoszonych do 
uchwały przez wojewodę.  
 
Marek Paneth dodał, że magistrat przygotowuje się do kampanii informacyjnej, skierowanej 
do właścicieli obiektów wpisanych do rejestru zabytków. Trwają bowiem prace nad uchwałą 
o dotacjach dla obiektów zabytkowych 
 
Przewodniczący komisji Andrzej Kopacki przypomniał, że już w zeszłej kadencji Komisja 
Strategii i Rozwoju Rady Miasta naciskała na zintensyfikowanie współpracy pomiędzy 
urzędem miasta, a nadzorem budowlanym. Właśnie po to, by zmobilizować właścicieli 
zrujnowanych budynków do działania. 
 
Marek Paneth wyjaśnił, że nadzór budowlany stoi na stanowisku, że nie musi informować 
wydziału gospodarki nieruchomościami urzędu miasta o swych działaniach. 
 
Radny Michał Nowak poinformował, że przy uchwalaniu poprzedniego programu, wskazywał 
aby został on uchwalony w odpowiednim czasie. Poprosił, aby w grudniu 2020 r. przedstawić 
radnym Program Opieki nad Zabytkami miasta Kędzierzyn-Koźle na kolejne lata. Pochwalił 
pięknie prowadzony remont Wzgórza Zamkowego, który radni mieli okazję dziś zobaczyć. 
Zapytał też o remont budynku lamusa, baszty i podzamcza. 
 
Kamila Bieńkowska - kierownik Wydziału Inwestycji, Remontów i Eksploatacji wyjaśniła, że 
trwają prace związane z wzmocnieniem naroża muru. Kolejnym etapem miała być 
przebudowa i nadbudowa lamusa. Miasto podjęło już nawet działania w tym celu, ale jak 
wyjaśnia Kamila Bieńkowska, jeden z wykonawców nie wywiązywał się z terminów, ani nie 
dokonywał stosownych uzgodnień z nadzorem konserwatorskim (forsując swoją wizję), więc 
miasto rozwiązało z nim umowę. Docelowo gmina zamierza zaadaptować lamus do celów 
biurowo-wystawienniczych i archiwalnych. To temat czasowo zawieszony. Nie jest łatwy, ale 
chcemy tę część starówki doprowadzić do porządku. Jednym z jej elementów jest właśnie 
lamus i trzeba go uratować, myśląc kompleksowo o rewitalizacji zabytkowego kompleksu 
zamkowego w Koźlu - dodała kierownik Wydziału Inwestycji, Remontów i Eksploatacji. 
 
Michał Nowak zapytał też o Basztę Montalemberta i czy doszło już do rozmów z 
właścicielem.  
 
Marek Paneth wyjaśnił, że przygotowywane są pisma do właściciela o przekazanie miastu 
dokumentacji, celem zlecenia i przeprowadzenia wyceny nieruchomości. 
 
Michał Nowak zapytał, czy w tej sprawie miasto kontaktowało się z powiatem, który posiada 
obszerną dokumentację.  
 
Marek Paneth wyjaśnił, że nie wie czy z powiatem oraz konserwatorem zabytków 
prowadzono rozmowy w kwestii pozyskania takowej dokumentacji. 
 
Jacek Król zapytał, czy miasto posiada koncepcje i plany zagospodarowania Baszty 
Montalemberta po jej ewentualnym przejęciu?   
 
Marek Paneth wyjaśnił, iż nie ma takowej koncepcji.  
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W związku z tym Jacek Król chciał się dowiedzieć, czy miasto posiada jedynie uchwałę 
intencyjną, dot. przejęcia budynku? Zapytał też o wycenę nieruchomości i jej zabezpieczenia  
przez rzeczoznawcę.  
 
Marek Paneth wyjaśnił, że miasto zamierza to oszacować.  
 
Jacek Król dopytywał ponadto, czy w tym szacowaniu rzeczoznawca uwzględni wszystkie 
nakazy wojewódzkiego konserwatora zabytków.   
 
Marek Paneth wyjaśnił, że nakazy nie dotyczą gminy, a jedynie właściciela obiektu.  
 
Jacek Król nie zgodził się z tymi słowami, gdyż wszelkie zalecenia konserwatora zabytków, 
dotyczące tego obiektu, już po zmianie właściciela będą ciążyć na gminie, a to będzie 
generowało konkretne koszty dla samorządu miejskiego. Dlatego też zapytał o koncepcję 
zagospodarowania nieruchomości i zalecenia konserwatora.  
 
Ponadto Jacek Król zapytał, czy planowane jest zwiększenie budżetu na wsparcie właścicieli 
obiektów zabytkowych.  
 
Marek Paneth wyjaśnił, iż do tej pory wydział gospodarki nieruchomościami zbierał od 
właścicieli wnioski o dofinansowanie. Następnie były one ujmowane w kolejnym budżecie.  
 
Jacek Król zapytał o kwotę na ten cel, ujętą w budżecie miasta za 2018 r.  
 
Marek Paneth wyjaśnił, że w 2018 Rada Miasta przyznała dotację w wysokości 106 tys. zł na 
dofinansowanie remontu murów obronnych oraz 200 tys. zł. na dofinansowanie robót 
budowlanych na  remont kościoła w Koźlu. 
 
 
Michał Nowak wyjaśnił, że wszystkie zalecenia konserwatorskie są dokumentem 
świadczącym o stanie nieruchomości. Jeśli są zalecenia, to znaczy, że jest on w złym stanie 
technicznym. Natomiast rzeczoznawca gromadzi wszystkie dokumenty i uwzględnia je w 
wycenie. Zalecenia konserwatorskie są nałożone na obecnego wykonawcę. Lecz jeśli gmina 
taki zabytek przejmie, to nowy właściciel dostaje określony czas, by zabrać się za rozwiązanie 
problemu. Co do uchwały intencyjnej, podjętej w poprzedniej kadencji, to Michał Nowak 
wyjaśnił, że rada podjęła ją z przeświadczeniem, że Baszta Montalemberta to obiekt 
bezcenny, którym należy się jak najszybciej zająć, bo za kilka lat, nie będzie czego ratować. 
Tak było m.in. z pałacem w Sławęcicach. Takiej szansy nie można zmarnować.  
 
Katarzyna Dysarz poprosiła o doprecyzowanie zapisu na str. 13 sprawozdania z realizacji 
Gminnego Programu Opieki nad Zabytkami. Jest tam mowa m.in. o obozach działających 
podczas II wojny światowej na terenie naszego miasta, ale brakuje informacji, iż były to 
,,niemieckie” obozy. Radna wnosi, o poprzedzenie przymiotnikiem ,,niemieckich” dalszej 
jego treści „obozów pracy, jenieckich i pracy przymusowej…”. Radna zapytała dlaczego nie 
dostosowano się do poprawnego nazewnictwa, a także zaleceń i wniosku złożonego jeszcze w 
poprzedniej kadencji przez radnych. 
 
Przewodniczący komisji Andrzej Kopacki poparł wniosek radnej Katarzyny Dysarz, 
przypominając, że jeszcze w zeszłej kadencji również prosił o precyzyjne nazewnictwo w tym 
zakresie. 
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Z kolei Ireneusz Wiśniewski dopytał w temacie złożonego wniosku przez właściciela 
kamienicy znajdującej się przy ul. Łukaszewicza /Żeromskiego. 
 
Marek Paneth powtórzył raz jeszcze, że Rząd RP wydał tzw. ,,specustawę” dot. pomocy w 
realizacji zadań na cele mieszkaniowe. W przypadku obiektów przeznaczonych na potrzeby 
zabudowy mieszkaniowej, umożliwia ona działania w trybie specjalnym, omijającym 
długotrwałe procedury wynikające z miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego 
miasta. Dotyczy to m.in. kamienicy przy ul. Łukaszewicza/Żeromskiego. Rada Miasta 
wyraziła już w drodze uchwały zgodę na te działania. W tym zakresie trwają prace i 
uzgodnienia z wojewodą opolskim oraz inwestorem.  
 
Grażyna Filipowicz zapytała dyrektora muzeum, czy będzie wnioskować o środki na remont 
baszty oraz jaki będzie koszt tych prac.  
 
Jarosław Makowski, dyrektor Muzeum Ziemi Kozielskiej w organizacji, wyjaśnił, że trwają 
przygotowania do planowanego remontu ogrzewania w kozielskiej baszcie. W momencie jego 
rozpoczęcia pojawi się również wniosek o kolejne środki na remonty (szczególnie dachu). 
Koszt tego remontu dyrektor Makowski wskaże na kolejnej komisji.  
 
 
Przewodniczący komisji Andrzej Kopacki przypomniał, że w poprzedniej kadencji Rada 
Powiatu Kędzierzyńsko-Kozielskiego rozważała opcję, aby Basztę Montalemberta, 
zabezpieczyć, a docelowo wyremontować. Jednak kwoty były tak duże, że wycofano się z 
propozycji złożonej przez starostę powiatu Małgorzatę Tudaj. Zatem przybliżony koszt tych 
prac jest pewnie znany, skoro radni powiatowi powiedzieli ,,nie”. Andrzej Kopacki 
zasugerował, wspólne działania miasta i powiatu w tym zakresie. Dodał, że właściciel 
obiektu, przez długi czas nie uiszczał podatków, więc powiat mógł przejąć Basztę 
Montalemberta za długi. Przewodniczący uważa, że należy wrócić do tematu połączenia sił 
obu szczebli samorządu w kontekście modernizacji tego bezcennego zabytku. 
  
Andrzej Kopacki zapytał też, o problem wilgoci występującej w piwnicach na Wzgórzu 
Zamkowym, gdzie obecnie prowadzone są prace budowlane. Wspomniał też o działaniach 
dot. podzamcza, w kontekście ratowania obiektu, poczynając od jego dachu. 
 
Dyrektor Jarosław Makowski wyjaśnił, iż piwnice przez cały czas osuszane są 
specjalistycznymi urządzeniami. Jest to kłopot, z którym muzeum jeszcze długo będzie się 
zmagać. 
 
Kamila Bieńkowska - kierownik Wydziału Inwestycji, Remontów i Eksploatacji wyjaśniła, że 
odprowadzono już duże ilości wody, która była zgromadzona w piwnicach. Udzieliła 
szczegółowych wyjaśnień w tym zakresie. Jednocześnie przyznała, że zbyt szybkie 
wysuszenie murów, w tym relikcie, nie jest wskazane.  
 
Jacek Król nawiązał, do wypowiedzi przewodniczącego komisji Andrzeja Kopackiego, dot.  
,,nieszczęsnych zabytków i nieszczęsnego podzamcza”. Uważa, że informowanie, że radni 
powiatu ,,nie wykorzystali okazji przejęcia”, to należy wziąć pod cała historie dot. zabytku i  
przekazywanie zabytku celowo z rąk do rąk. Uważa, że najpierw należy mieć pomysł na ten 
obiekt. W mieście jest dużo cennych zabytków. Obecnie trwa remont w muzeum i baszcie. 
Obok jest podzamcze, proponuje połączyć te remonty. Przejmując kolejny zabytek należy 
znać koszty jego remontu.  
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Przewodniczący komisji Andrzej Kopacki wyjaśnił, że intencja jego wypowiedzi była inna 
niż przytoczył radny, on uważa, że ,,nieszczęśliwość” proponuje traktować, że zabytki przez 
czterdzieści lat popadały w ruinę. Uważa, że wielu osobom zależy by obiekty odzyskały 
dawny blask, ale wszystko ,,rozbija się” o pieniądze, lecz należy pamiętać o dziedzictwie 
kulturowym. Wyraził jedynie żal, nie atakował radnych powiatowych, którzy po analizie 
kosztów, pewnie doszli do wniosku, że bardzo wysokie koszty przekraczają możliwość 
finansowe powiatu. Uważa, że należy podjąć wspólne działania miasta i powiatu w celu  
wspólnej modernizacji zabytków. Samo miasto też nie podoła remontu wszystkich zabytków.  
 
Hanna Białas poparła radnego Andrzeja Kopackiego i poinformowała, że w temacie 
ratowania zabytków należy podjąć szybko wspólne działania, szczególnie co do Wieży 
Motralamberta, którą proponuje przejąć przez miasto i wyremontować lub zabezpieczyć.  
 
Jacek Król nawiązał, do wypowiedzi wiceprzewodniczącej komisji Hanny Białas, wyjaśnił, że 
pieczę nad zabytkami ma konserwator zabytków który ma pewną wizję i plany. Miasto będzie 
musiało się do tego odnieść również finansowo. Wskazał przykład zabytku dot. Donżonu. 
poinformował, że do tego obiektu, konserwator narzucił miastu konkretne działania, które 
miasto musiało zrealizować. Uważa, że właściciel prywatny może nie realizować zaleceń 
konserwatora zabytków, ale miasto i powiat zalecenia konserwatora zabytków będą musiały 
zrealizować. Powiat również nie przejął zabytku. On uważa, że ,,należy mierzyć siły na 
zamiary”, określić priorytety, działań wobec zabytków i realnie je przeanalizować.  
 
Przewodniczący komisji Andrzej Kopacki podsumował dyskusję, że remonty zabytków są 
bardzo kosztowne i trudne inwestycje, również ze względu na relacje z Wojewódzkim 
Konserwatorem Zabytków.  
 
Wobec wyczerpania dyskusji przewodniczący komisji Andrzej Kopacki poinformował, że 
komisja zapoznała się i przyjęła sprawozdanie z realizacji Gminnego Programu Opieki nad 
Zabytkami miasta Kędzierzyn-Koźle na lata 2017-2020.  
 
 
Ad 7.  
Planowana organizacja klas sportowych na rok szkolny 2019/2020 (sprawozdanie stanowi 
załącznik do nin. protokołu). 
 
Przewodniczący komisji Andrzej Kopacki otworzył dyskusje w sprawie. 
 
Katarzyna Dysarz zadała pytanie w temacie szkoły nr 9 o klasę 6s, która nie została 
wymieniona w sprawozdaniu, szczegółową odpowiedz w tym temacie przekazała kierownik 
Bożena Jankowska, że jest to klasa sportowa a nie mistrzostwa sportowego. W kolejnym roku 
będzie ciągłość.  
 
Jacek Król zapytał o minimalną ilość dzieci w klasie mistrzostwa sportowego. Dlaczego w 
szkole nr 19 kl. 4, nie ma klasy mistrzostwa sportowego w  badmintonie.  
 
Kierownik Bożena Jankowska wyjaśniła, że zgodnie z przepisami są to 3 osoby, lecz byłoby 
to nieopłacalne. Zostało uzgodnione w mieście, że klasy mistrzostwa sportowego muszą 
liczyć 14-15 osób. W szkole nr 19 w klasach 4, nie było chętnych do klasy mistrzostwa 
sportowego w  badmintonie. Klasy 4 to jest najmniej liczny rocznik w szkołach. Może  
w drugiej rekrutacji od września jednak będzie ta klasa.  
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Ad 8.  
Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie nadania nazwy skwerowi zlokalizowanego w 
Kędzierzynie-Koźlu na osiedlu Zachód ( projekt uchwały stanowi załącznik do nin. 
protokołu). 
Przewodniczący komisji Andrzej Kopacki otworzył dyskusje w sprawie. 
 
Radny Michał Nowak poinformował, że przedłożył ww. projekt uchwały, urząd 
zaproponował do ww. projektu uchwały zmianę zapisu, że uchwała jest aktem prawa 
miejscowego i podlega ogłoszeniu w Dzienniku Urzędowym, dlaetgoże w obręb skweru 
włączono plac zielony i również łączniki, pomiędzy ulicami Staffa, Krasińskiego, Kadetów 
które nie miały nazwy, projekt pod względem formalnym jest poprawny.  
 
Jacek Król poprosił o szczegółowe wskazanie tego skweru.  
 
Przewodniczący komisji Andrzej Kopacki poddał pod głosowanie: 
projekt uchwały w sprawie nadania nazwy skwerowi zlokalizowanego w Kędzierzynie-Koźlu 
na osiedlu Zachód. 
 
Wyniki głosowania 
ZA: 5, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 2, BRAK GŁOSU: 1, NIEOBECNI: 0 
Wyniki imienne: 
ZA (6) 
Katarzyna Dysarz, Andrzej Kopacki , Jacek Król, Michał Nowak, Ireneusz Wiśniewski, 
Hanna Białas 
 WSTRZYMUJĘ SIĘ (2) 
Grażyna Filipowicz , Katarzyna Kukolka-Bogocz 
BRAK GŁOSU (0) 
 
Komisja stosunkiem głosów: 6 głosów ,,za”, 2 głosy ,,wstrzymujący się”, głosów ,,przeciw” 
nie było, pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały w sprawie nadania nazwy skwerowi 
zlokalizowanemu w Kędzierzynie-Koźlu na osiedlu Zachód. 
 
Ad 9.  
Sprawy bieżące i wolne wnioski. 
 
Katarzyna Dysarz zgłosiła wniosek, aby doprecyzować zapisy na str. 13 ww. sprawozdania, 
zdanie dotyczy obozów pracy czy jenieckich obozów pracy o zaznaczenie przymiotnikiem 
,,niemieckie obozy pracy, jenieckie itp" Wnosi by we wszystkich dokumentach zawsze 
doprecyzować takie zapisy o wskazanie wyrażenia, iż były to ,,niemieckie obozy z okresu II 
Wojny Światowej. 
Przewodniczący komisji Andrzej Kopacki poddał pod głosowanie ww. wniosek: 
Wyniki głosowania 
ZA: 8, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 
Wyniki imienne: 
ZA (8) 
Hanna Białas, Katarzyna Dysarz, Grażyna Filipowicz , Andrzej Kopacki , Jacek Król, 
Katarzyna Kukolka-Bogocz, Michał Nowak, Ireneusz Wiśniewski 
Komisja jednogłośnie przyjęła wniosek (8 głosów ,,za").  
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Ad 10.  
Zakończenie obrad. 
Przewodniczący Andrzej Kopacki zaproponował kolejny termin komisji na 18 czerwca  
I cześć posiedzenia odbędzie się o godz. 15:00 na hali „Azoty”  
ul. Mostowa 1a, połączone z wizytą na placu budowy „Wodnego oKKa”; II część 
posiedzenia odbędzie się o godz. 16:00 w sali obrad Urzędu Miasta (pok. 229) ul. 
Piramowicza 32 w Kędzierzynie-Koźlu. 
 
Przewodniczący Andrzej Kopacki podziękował za aktywne uczestnictwo w posiedzeniu  
i o 19:19 zamknął obrady Komisji Edukacji, Kultury i Sportu Rady Miasta Kędzierzyn-Koźle.  
 
Protokołowała   
A. Dworaczek 

 
      PRZEWODNICZĄCY KOMISJI 
        
        Andrzej Kopacki 
 


